
 
Subregionální partnerství 2014-20 – příležitost pro neziskový sektor 

 
V přípravě na období 2014-20 se zvažuje také využívání fondů EU pro subregionální a místní úroveň. 
Jde o ERDF, ESF, EAFRD (dosavadní Evr. zem. fond pro rozvoj venkova) a EFF (Evr. rybářský fond, 
který se uplatňuje i v ČR). 13. dubna publikovali zástupci čtyř DG (gen. ředitelství Evr. komise), které 
odpovídají za zmíněné fondy, jednotný koncepční návrh, z něhož vyjímáme:  
 
1. vznik společného strategického rámce pro využití uvedených fondů a sladění jejich pravidel,  
2. zakládání subregionálních mezisektorových partnerství ve všech oblastech (venkovských i 
městských), které potřebují a mohou získat podporu,  
3. tato partnerství vypracují tématicky komplexní (integrovanou) strategii rozvoje regionu,  
4. realizaci této strategie budou partnerství financovat s pomocí všech fondů podle jejich zaměření .  
 
Toto řešení:  

• je důsledným využitím zkušeností s programy typu LEADER a se zkušenostmi místních 
akčních skupin (těch nyní ve venkovských regionech ČR působí cca 150),  

• znamená decentralizaci rozhodování a financování potřeb žadatelů,  
• by zcela změnilo způsob financování potřeb na místní a subregionální úrovni (přitom 

„subregionální“ dosud nebylo vymezeno, půjde pravděpodobně o území menší než kraj), 
včetně přebudování dosavadních implementačních struktur,  

• využívá podobný mechanismus, jaký je již dnes vyhrazen příjemcům globálních grantů (těmi 
jsou v některých OP kraje nebo ministerstva),  

• výrazně posiluje princip partnerství, a to v mezisektorovém pojetí (rozhodovacím orgán bude 
tvořen zástupci podnikatelského a neziskového sektoru, veřejné správy, příp. dalších 
subjektů).  

 
Na veřejném slyšení Evr. hosp. a soc. výboru 20. června v Bruselu byla tato koncepce potvrzena. Není 
ovšem (a nemusí být) schválena orgány EU. A také nemusí být v úplnosti přijata členskou zemí. 
Koncepční dokument k novému období zveřejní Evr. komise v říjnu.   
 
Zdá se, že v rámci neziskového sektoru by se měly zvážit především tyto důsledky realizace:  
a) využít vznik subreg. mezisektorových partnerství k posílení vlivu NNO a především jejich asociací 
v krajích,  
b) připravit se na změny v systému implementace (subreg. partnerství bude odpovídat též za 
poradenskou, kontrolní, monitorovací a platební činnost),  
c) zahájit již nyní informační kampaň pro veřejnou správu na národní i regionální, resp. krajské 
úrovni, neboť bude třeba vysvětlit, že toto řešení neoslabuje postavení veřejné správy, nýbrž doplňuje 
její působení o princip partnerství s nalézáním dalších, soukromých fin. zdrojů, se zapojováním a 
společným rozhodováním místních aktérů atd. 
 
Co nyní udělat? Nestačí „si počkat, až to v Bruselu rozhodnou“. Toto řešení, které se opírá o 
partnerství neveřejných subjektů (z nich také NNO), může veřejné správa z různých důvodů odmítat, 
resp. přizpůsobit si jej. Např. již byla úvaha, že by toto vše vykonávaly ORP (pro něž se někdy hledá 
působnost) a že tedy žádné partnerství s NNO a dalšími není potřebné. Je v zájmu neziskového 
sektoru, aby podpořil uváděnou koncepci a tím dosáhl většího podílu na rozhodování o využívání 
fondů EU. Proto je třeba začít s informováním na ministerstvech a krajích již nyní, i když ještě není 
jasné konkrétní řešení, které bude na podzim známo.   
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